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中文摘要：

九年一貫課程的實施與改革，使教師的專業受到尊重，學生的個別差異亦受到重視。資訊科技的發達與進步，讓學習教材與教法更多元化，許多學者研究資訊融入教學，一方面為輔助教師教學更多元生動，另一方面為吸引學生有探索學習的意願，進而提升學生學習成效。

合作學習是資融入教學中一個常用教學策略，它提供了學生和其他人互動的機會，透過小組合作學習課程之設計與安排，學生能透過發表及互相討論中學習並建構其知能，讓學習過程中不僅只是接收老師單方面傳來的知識，更能從互動及做中學獲得更高的學習成效。張世忠（1999）認為學生的學習若僅偏於讀、看、聽，而缺少說話及實作的機會則保留住的學習經驗不多。因此，本研究以合作學習為教學策略，設計一套以學校本位課程為主的教學課程，輔以數位典藏網站資源，資訊科技的技術，活潑及生活化教材並改變其學習模式，探討以線上合作教學模式與傳統面對面合作教學模式的差異，藉以研究線上合作教學模式取代傳統面對面合作教學模式的可能性。

本研究採用準實驗研究設計之「不等的前— 後測控制組設計」進行研究，探究在不同的合作學習的模式下，以國小五年級學童為研究對象，採用不同的討論策略與工具，對學生合作學習成效、合作學習保留的影響；不同討論方式對群體互動過程的影響。結果發現：1.線上合作學習模式能有效拉近高能力水準之成就差異，對低成就水準的學生沒有差異。2.線上合作學習模式與傳統面對面合作學習，在學習保留上沒有差異。3.線上合作學習模式能提升學生課程討論的發表次數。4.線上合作學習模式能提升學生課程討論的發表內容字數。
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Abstract:

With the practice of the Grade 1-9 Curriculum, teachers’ professional autonomy and students’ personal differences become the highlight nowadays. Based on collaborative learning strategies, and the school-based curriculum is developed. Along with the resources of digital archives, this research discusses how the students change their learning models. Also, this research makes the comparison between the online collaborative learning and the traditional face-to-face collaborative learning.

Through different collaborative learning models, the research takes the fifth-grade students as participants aiming at finding out the influence of different discussion models on students’ collaborative learning efficacy, learning reservation and group interaction process. 
The results show that: 1. Online collaborative learning model can effectively decrease the differences between the high-proficiency students; however, there is no significant effect for the low-proficiency students. 2. Online collaborative learning model and the face-to-face collaborative learning model make no difference in students’ learning reservation. 3. Online collaborative learning model helps increase the frequency of students’ delivery of statements. 4. Online collaborative learning model helps increase the number of words in students’ discussion content. 
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